

Южный научный центр Российской академии наук  
Российский научный фонд



**РНФ**

Российский  
научный  
фонд

# ВОЙНЫ И ВООРУЖЕННЫЕ КОНФЛИКТЫ НА ЮГЕ РОССИИ В СОЦИАЛЬНО-ДЕМОГРАФИЧЕСКОЙ И ИСТОРИКО-АНТРОПОЛОГИЧЕСКОЙ РЕТРОСПЕКТИВЕ



РОССИЙСКИЙ НАУЧНЫЙ ФОНД  
ФЕДЕРАЛЬНОЕ АГЕНТСТВО НАУЧНЫХ ОРГАНИЗАЦИЙ  
РОССИЙСКАЯ АКАДЕМИЯ НАУК  
ЮЖНЫЙ НАУЧНЫЙ ЦЕНТР



Российский  
научный  
фонд



**Войны и вооруженные конфликты  
на юге России в социально-демографической  
и историко-антропологической ретроспективе**

**Материалы круглого стола**  
г. Ростов-на-Дону, 26 сентября 2017 г.

Ростов-на-Дону  
Издательство ЮНЦ РАН  
2017

УДК 94(47).071.08(470.6)(063)

В65

Издание подготовлено при финансовой поддержке гранта  
Российского научного фонда № 17-18-01411  
«Войны и население юга России в XVIII – начале XXI в.:  
история, демография, антропология»

Редакционная коллегия:  
д.и.н. **Е.Ф. Крирко** (отв. редактор),  
к.и.н. **А.Т. Урушадзе** (зам. отв. редактора), **Е.М. Горюшина**,  
**О.А. Гром**, к.г.н. **Е.Э. Кириллова**, к.с.н. **Д.Д. Челпанова**

**В65 Войны и вооруженные конфликты на юге России в социально-демографической и историко-антропологической ретроспективе.** Материалы круглого стола (г. Ростов-на-Дону, 26 сентября 2017 г.) / отв. ред. д.и.н. Е.Ф. Крирко. – Ростов-на-Дону: Изд-во ЮНЦ РАН, 2017. – 268 с. ISBN 978-5-4358-0164-4.

*В материалах сборника рассматриваются теоретико-методологические основы историко-антропологических и историко-демографических исследований в области военной истории, особенности антропологии южнороссийских социумов и парамилитарных сообществ в условиях военного времени, демографические и антропологические последствия военных кампаний XVIII – начала XXI вв., а также отражение войн и вооруженных конфликтов XX в. в исторической памяти населения юга России и проблемы преодоления их последствий.*

*Издание предназначено для научных работников, преподавателей, аспирантов, студентов, а также всех заинтересованных читателей.*

УДК 94(47).071.08(470.6)(063)

Russian Science Foundation  
Federal Agency for Scientific Organizations  
Russian Academy of Science  
Southern Scientific Center

**Wars and Armed Conflicts in the South of Russia  
in the Socio-Demographical and Historical-  
Anthropological Retrospection**

Proceedings of the Round Table Discussions  
Rostov-on-Don, 26 September 2017

Rostov-on-Don  
SSC RAS Publishers  
2017

The publication was financially supported by the RSF within the framework of Project No. 17-18-01411 “Wars and population in the South of Russia in the 18th – the early 21st centuries: history, demography and anthropology”

Editorial Board:

Dr (History) **E.F. Krinko** (Managing Editor),  
PhD **A.T. Urushadze** (Deputy Managing Editor), **E.M. Goryushina**,  
**O.A. Grom**, PhD **E.E. Kirillova**, PhD **D.D. Chelpanova**

**k83 Krinko, E.F. (Ed.) (2017) Wars and Armed Conflicts in the South of Russia in the Socio-Demographical and Historical-Anthropological Retrospection.** Proceedings of the Round Table Discussions (Rostov-on-Don, 26 September 2017). – Rostov-on-Don: SSC RAS Publishers. –268 p. (in Russian) – ISBN 978-5-4358-0164-4.

*Proceedings of the round table discussions consider the theoretical and methodological bases of historical, anthropological and historical-demographic research in the field of military history, the peculiarities of the anthropology of the Southern Russian regional societies and military societies in the wartime conditions, demography and anthropology of the South of Russia: the consequences of military campaigns of the XVII – early XXI centuries, as well as wars and armed conflicts of the late XX century in the historical memory of the population of the South of Russia and the problems of overcoming their consequences.*

*The publication is intended for both researchers, university teachers, postgraduate and undergraduate students, as well as readers interested in the subject.*

## СОДЕРЖАНИЕ

*Кринко Е. Ф.*

Военная история юга России в демографическом и антропологическом измерении: постановка проблемы. . . . . 9

### РАЗДЕЛ I.

**Теоретико-методологические основы историко-антропологических и историко-демографических исследований в области военной истории**

*Жиромская В.Б.*

Демографические последствия войн: к теории вопроса . . . . . 20

*Минишков Н.А.*

Мировые и европейские потрясения (войны и революции) в региональном контексте . . . . . 28

*Власкина Т.Ю.*

Устное гипертекстовое единство как разновидность источника по военной антропологии . . . . . 37

### РАЗДЕЛ II.

**Особенности антропологии южнороссийских региональных социумов и вооруженных сообществ в условиях военного времени**

*Венков А.В.* Создание «искусственных» казачьих войск и изменение практик боевого применения казаков во второй половине XVIII – первой половине XIX вв. . . . . 57

*Скорик А.П.* Последствия Гражданской войны на юге России: социально-антропологические аспекты . . . . . 69

### РАЗДЕЛ III.

**Демография и антропология юга России: последствия военных кампаний XVIII – начала XXI вв.**

*Суций С.Я.* Демография Кавказской войны: к вопросу о потерях и количественной динамике горских сообществ Северного Кавказа. . . . . 88

*Урушадзе А.Т.* «Настоящий кавказец»: формирование корпоративной идентичности в эпоху Кавказской войны . . . . 110

## РАЗДЕЛ IV.

### **Войны и вооруженные конфликты конца XX в. в исторической памяти населения юга России и проблемы преодоления их последствий**

*Трапиш Н.А.* Демографическая и социокультурная трансформация абхазского общества в контексте грузино-абхазского конфликта 1992–1993 гг. . . . . 131

*Ганиева Р.Х.* Исследование феномена посттравматического роста как путь к переосмыслению парадигмы психологической работы с травмой. . . . . 135

*Горюшина Е.М.* Отражение боевых действий (1994–1996 и 1999–2000-х гг.) в городском пространстве Грозного . . . . . 165

### **Приложения**

*Приложение 1.* Основные войны и вооруженные конфликты, в которых принимало участие население юга России в XVIII – начале XXI вв.: хронология событий . . . . . 174

*Приложение 2.* Банк данных «Войны и вооруженные конфликты на юге России в документальных свидетельствах и воспоминаниях очевидцев»: архивные документы о Кавказской войне (*А.Т. Урушадзе*) . . . . . 175

*Приложение 3.* «Гарнизон осажденной крепости»: генерал А.А. Неверовский о Кавказской войне (подготовка к публикации, вступительная статья и комментарии – *А.Т. Урушадзе*) . . . . . 184

*Приложение 4.* Региональная политика в годы Кавказской войны: по документам Астраханской губернии (подготовка к публикации, вступительная статья и комментарии – *С.С. Белоусов*) . . . . . 210

*Приложение 5.* Документы ЦАМО РФ о недостатках в учете потерь личного состава войск Сталинградского (Юго-Восточного) фронта (лето–осень 1942 г.) (подготовка к публикации, вступительная статья и комментарии – *М.В. Медведев*) . . . . . 225

*Приложение 6.* Документы об уничтожении нацистскими оккупантами психически больных в Ростовской области (подготовка к публикации, вступительная статья и комментарии – *Е.Ф. Кричко*) . . . . . 235

**Сведения об авторах** . . . . . 265

## TABLE OF CONTENT

*Krinko E.F.* Military History of the South of Russia in the Demographical and Anthropological Dimension: Formulation of the Problem ..... 9

### PART I.

#### **Theoretical and Methodological Bases of Historical, Anthropological and Historical-Demographic Research in the Field of Military History**

*Zhyromskaya V.B.* Demographic Consequences of Wars: on the Theory of the Issue..... 20

*Mininkov N.A.* World and European Turmoil (Wars and Revolutions) in the Regional Context ..... 28

*Vlaskina T.Yu.* Oral Hypertext Unity as Type of Source on the Military Anthropology ..... 37

### Part II.

#### **The Peculiarities of the Anthropology of the Southern Russian Regional Societies and Military Societies in the Wartime Conditions**

*Venkov A.V.* Creation of “Artificial” Cossack’s Troops and Alternation of the Practices of Cossack’s Combat Use in the Second Half of the XVII – First Half of the XIX Centuries..... 57

*Skorik A.P.* Consequences of the Civil War in the South of Russia: Socio-Anthropological Aspects ..... 69

### Part III.

#### **Demography and Anthropology of the South of Russia: the Consequences of Military Campaigns of the XVII – Early XXI Centuries**

*Sushchiy S.Ya.* Demography of the Caucasian War: the Issue of Losses and Quantitative Dynamics of the Highlanders Communities of the North Caucasus ..... 88

*Urushadze A.T.* The “True Caucasian”: the Formation of the Collective Identity in the Age of the Caucasian War ..... 110



## **Part IV.**

### **Wars and Armed Conflicts of the Late XX century in the Historical Memory of the Population of the South of Russia and the Problems of Overcoming Their Consequences**

- Trapsh N.A.** Demographic and Socio-cultural Transformation of the Abkhazian Society in the Context of the Georgian-Abkhaz Conflict, 1992–1993 . . . . . 131
- Ganiyeva R.Kh.** Study of the Phenomenon of Posttraumatic Growth as a Way of Rethinking the Paradigm of Psychological Work with Trauma . . . . . 135
- Goryushina E.M.** Reflection of Military Operations (1994–1996 and 1999–2000s) in the Urban Space of Grozny . . . 165

### **Appendix**

- Appendix 1.** List of the Wars and Armed Conflicts Where the Population of the South of Russia Took Part in, XVII – Early XXI Centuries . . . . . 174
- Appendix 2.** Data Bank “Wars and Armed Conflicts in the South of Russia in Documentary Evidence and Eyewitness Recollections”: Archival Documents on the Caucasian War (*A.T. Urushadze*) . . . 175
- Appendix 3.** “Garrison of the Besieged Fortress”: General A.A. Neverovskiy about the Caucasian War (Preparation for Publication, Introductory Article, and Comments by *A.T. Urushadze*) . . . . . 184
- Appendix 4.** Regional Policy during the Caucasian War: Based on the Documents of the Astrakhan Province (Preparation for Publication, Introductory Article, and Comments by *S.S. Belousov*) . . . . . 210
- Appendix 5.** Documents from the Central Archive of the Ministry of Defence of the Russian Federation on the Shortcomings in Accounting for Losses of staff of the Stalingrad (South-Eastern) Front (Preparation for Publication, Introductory Article, and Comments by *M. V. Medvedev*) . . . . . 225
- Appendix 6.** Documents on the Extermination of Mentally Ill by Nazi Invaders in the Rostov Region (Preparation for Publication, Introductory Article, and Comments by *E.F. Krinko*) . . . . . 235
- Information about authors** . . . . . 265